
Časopis »Litostroj« izhaja me
sečno (s posebnimi prilogami) 
v nakladi 5000 izvodov'— Ure
ja uredniški odbor — Od
govorni urednik Peter Likar — 
Telefon uredništva 33-511, te
lefon glavnega urednika 580, 
odgovornega 583 — Cena posa
mezni številki v prodaji 20 din
— Poštnina plačana v gotovini
— Rokopisov ne vračamo —

Tiska tiskarna CZP 
»Primorski tisk« v Kopru
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OB JUBILEJU
Slovesne seje delavskega sveta se je udeležil tudi podpredsednik Zvezne ljudske skupščine

Franc Leskošek-Luka

Delovni kolektiv podjetja Litostroj je zelo slovesno pro
slavil svoj jubilej delovnih zmag v preteklih 15 letih obstoja 
in delovanja. Program je bil zelo obsežen in skrbno priprav
ljen.

SLOVESNA SEJA DSP
Ob začetku praznovanja je bila 

v soboto, 1. septembra, v lepo 
okrašeni novi restavraciji sloves
na seja delavskega sveta podjet
ja, katere so se udeležili tudi 
podpredsednik Zvezne ljudske 
skupščine Franc Leskošek, sekre
tar za industrijo pri Izvršnem 
svetu LRS Silvo Hrast, član Iz
vršnega sveta LRS inž. Viktor 
Kotnik, predsednik OLO Ljublja
na Boris Mikuž, predsednik 
ObLO Ljubljana-Siška Janez Ne-

dog, predsednik Obč. sind. sveta 
Ljubljana-Šiška Jože Curk in 
predstavniki političnih in družbe
nih organizacij ter številni gostje 
iz raznih podjetij Slovenije in iz 
drugih republik.

Na slavnostnem zasedanju so 
bili vsi člani delavskega sveta in 
člani kolektiva, ki že 15 let sode
lujejo v podjetju, ter vsi pred
sedniki proizvodnih enot in sek
torjev ter predsedniki sindikalnih 
podružnic podjetja.

jetja. Še pomembnejša pa je 
struktura proizvodov, ki jih pod
jetje izvaža, saj podjetje izdelu
je ne le turbine in žerjave, tem
več tudi črpalke, viličarje, Dieslo- 
ve motorje itd.

Tov. predsednik je nadalje ori
sal razvoj proizvodnje. V letu 
1950 je proizvodni načrt določal 
3.824 ton, v letu 1960 se je dvig
nil že na 18.000 ton, a v lanskem 
letu je presegel 19.000 ton skup
ne proizvodnje. Po perspektivnem 
načrtu se bo proizvodnja podjetja 
postopno dvigala in bo leta 1965 
polovico večja od sedanje. V 
istem razdobju se je blagovna re
alizacija povečala skoraj za pet
krat in celoten dohodek podjetja 
za več kot trikrat.

Z naraščanjem proizvodnje se 
je dvigalo tudi število zaposlenih 
delavcev, vendar izpod sorazmer
ja s proizvodnjo. Medtem ko je 
bilo v letu 1947 v podjetju le 617 
delavcev, jih je bilo v lanskem 
letu nad 3200.

Vse te uspehe pa je podjetje

Visoki gostje na slovesni seji DSP

doseglo s sodelovanjem vsega ko
lektiva, ki ni samo uspešno zasta
vil vseh svojih moči za izpolnitev 
proizvodnih nalog, temveč je po
kazal tudi veliko zanimanje za 
delo v organih delavskega samo
upravljanja. Veliko število članov 
kolektiva se je v dvanajstih letih

Slovesno sejo DSP je odprl predsednik Milan Vidmar

Slavnostni govor je imel pred
sednik delavskega sveta podjetja 
Milan Vidmar. V njem je na krat
ko opisal razvoj, rast in dosežene 
uspehe podjetja. Obstoj in delo 
podjetja, katerega temeljna pro
izvodnja se opira na več kot 100- 
letno tradicijo na slovenskih tleh, 
je dokazal v tem času, da se je 
naš delovni človek znašel v težki 
in zahtevni proizvodnji, ki je ter
jala mnogo znanja in spretnosti.

V preteklih 15 letih je bilo v 
podjetju izdelanih okoli 200 tur
bin s skupno močjo nad dva mi
lijona KM. Ni pa samo naraščalo 
število izdelanih turbin, temveč 
se je hkrati dvigala tudi moč po
sameznih turbin. Letos smo vgra
dili dve Francisovi turbini z moč
jo po 163.000 KM za IIE Split, ki 
bosta sami dajali več električne 
energije, kakor je je proizvajala 
vsa predvojna Jugoslavija. Razen 
turbinske proizvodnje je v pod
jetju napredovala proizvodnja čr
palk, dvigalnih in transportnih 
naprav, mostnih dvigal, žerjavov 
vseh vrst, izdelava posebnih 
transportnih naprav, reduktorjev, 
stiskalnic za opeke, Dieslovih mo
torjev itd.

Podjetje pa ni prodajalo svojih 
proizvodov samo na domačem tr
gu, temveč jih je bilo mnogo pro
danih tudi izven meja naše do
movine. Od leta 1954, ko je pod
jetje izvozilo prve žerjave v In
dijo v vrednosti nad 221 milijo
nov deviznih dinarjev, v letu 1957

pa že za 1 milijardo deviznih di
narjev, se je izvoz povečal pred
vsem v lanskem in letošnjem le
tu, ko bo dosegel že pet milijard 
deviznih dinarjev, kar je več kot 
40 "/o blagovne proizvodnje pod Delovnemu kolektivu je v imenu IS LRS čestital sekretar za industrijo

delavskega samoupravljanja us
pešno udejstvovalo pri delu teh 
organov, posebno še v zadnjih 
dveh letih, ko se je uvedlo delo 
po proizvodnih enotah, ki se za
vedajo, da morajo povečati proiz
vodnjo. Zniževanje režijskih stro
škov, večja materialna odgovor
nost vodstev enot, boljše planira
nje, pravilna uporaba prostih ka
pacitet, boljše in doslednejše na
grajevanje po učinku, stroga iz

bira in vzgoja kadrov in večja 
skrb za delovnega človeka, vse to 
so pogoji za večjo proizvodnost in 
rentabilnost podjetja. Nove re
konstrukcije obratov, uvedba dru
ge in tretje izmene, izpopolnitev 
delovnega postopka, vse to je še 
bolj vplivalo na povečanje renta
bilnosti podjetja.

S povečanjem proizvodnje, ki 
se po vrednosti vsako leto zviša 
za 2 do 3 milijarde dinarjev, se je 
podjetje vključilo po svojih mo- 
socialistične družbe in njenega 
gospodarstva.

Z izgradnjo in delovanjem pod
jetja je bil vtisnjen pečat tudi za 
nadaljnji razvoj ne le podjetja, 
temveč tudi terena, ki nosi po 
njem ime, in širšega mestnega 
predela občine in mesta. Seveda 
pa nalagajo razvojni uspehi pod
jetja delovnemu kolektivu tudi 
nove in večje odgovornosti v na
ši družbi, zlasti v posredovanju 
izkušenj drugim delovnim kolek
tivom in posameznim delavcem, 
ki želijo napredovati pri svojem 
delu. Zato bo potrebno v bodoče 
dati še večji pomen delovnemu 
človeku, da se mu omogoči dvi
ganje proizvodnosti in s tem bolj
ši življenjski pogoji, ne le s stro
kovnim in družbenim vzgajanjem, 
temveč tudi s pravilno rekreativ
no dejavnostjo. To je podjetje 
storilo z ustanovitvijo športnega 
društva, ki je prav pri priredit
vah ob jubileju pokazalo plodove 
svojega dela.

TITOV POZDRAV
Po svojem govoru je predsednik 

delavskega sveta prebral pozdrav
no pismo predsednika republike 
Josipa Broza-Tita. V svojem pi
smu se je tovariš maršal opravi
čil, da se zaradi zadržanosti ni 
mogel udeležiti slovesne seje, po
šilja pa podjetju svoje najlepše 
pozdrave in želi še mnogo uspe
hov pri nadaljnjem delu.

NAGOVOR SEKRETARJA 
ZA INDUSTRIJO SILVA HRASTA

V dvorani med slovesno sejo DSD

V imenu Izvršnega sveta LRS 
je navzoče pozdravil sekretar za 
industrijo tov. Silvo Hrast, ki je 
med drugim dejal, da je treba pri 
vsakem dvigu proizvodnje gleda
ti ne le na količinsko povečanje 
proizvodnje, ampak tudi na kva
liteto izdelkov. Litostroj je velik 
kolektiv, ki ne more biti zaprt sam 
vase, temveč se mora vživeti v 
okolico, v kateri dela in živi. Od 
Litostroja se pričakuje, da bo tu
di v bodoče bistveno vplival na

spremembo strukture naše Ljub
ljane in tako ustvaril zavidanja 
vreden industrijski potencial. Če
stitke so izrekli tudi ostali gostje 
iz podjetij ter političnih in druž
benih organizacij.

Po končanem zasedanju so si 
gostje ogledali razstavo izdelkov 
umetnikov-amaterjev Litostrojča- 
nov, razstavo litostrojskega tiska, 
HTV, rekreacije in športnih tro
fej in kasneje še tovarno.

S-e
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RAZNE JUBILEJNE PRIREDITVE
NAGRADE ZA PETNAJSTLETNIKE IN DESETLETNIKE

Kot vsako leto ob proslavi obletnice obstoja podjetja, je 
tudi letos podjetje razdelilo 151 delavcem, ki so že deset let 
neprekinjeno zaposleni v tovarni, zapestne ure in zahvale.

174 petnajstletnikov pa je prejelo praktično darilo in pi
smeno zahvalo. Razen tega so bili povabljeni na brezplačni 
enodnevni izlet v Fieso.

Nagrade in zahvale so razdelili šefi proizvodnih enot, vo
dilnim uslužbencem pa je razdelil nagrade in zahvale glavni 
direktor.

V nedeljo, dne 2. septembra 1962, je bil tudi ogled pod
jetja. Iz vseh krajev Slovenije je prišlo precejšnje število 
obiskovalcev, ki so si z zanimanjem ogledali potek proizvod
nje in zanimivosti v podjetju. Posebno veliko zanimanje je 
pokazala mladina, ki se je v velikem številu zbirala okrog 
strojev, turbin, žerjavov, viličarjev itd. V parku je goste za
bavala godba. Gasilci pa so izvedli naporne vaje, ki so jih 
obiskovalci z zanimanjem opazovali.

Z ene izmed sej obratnih delavskih svetov ob podelitvi nagrad 
desetletnikom in priznanj petnajstletnikom

Za zaključek
V počastitev petnajstletnice obstoja 

Litostroja je RTV Ljubljana priredila 
na Gospodarskem razstavišču zabav- 
no-glasbeno oddajo »Iz kraja v kraj« 
s sodelovanjem ansambla RTV Za
greb, ljubljanskega baleta, vokalnega 
tria Tl-Di-Vi, Nina Robiča, madžar
skega parodista Pala, ameriške pevke 
in kitarista iz Kanade. Pri večeru so 
sodelovali tudi nekateri Litostrojčani.

Brez dvoma je treba pozdraviti za
misel RTV Ljubljane, ki je sklenila 
priključiti k svojemu že itak pestre
mu programu in oddajam še oddajo 
»Iz kraja v kraj«. Tako lahko pridejo 
tudi naši delovni kolektivi, katerim 
so te oddaje namenjene, da kvalitet
nih zabavnih oddaj. Zelo dobra pa je 
bila zamisel tudi zato, ker so to od
dajo priredili tako, da je sovpadla s 
proslava 15-letnice Litostroja in tako 
uspešno zaključila prireditve, ki so 
se vrstile ves teden. Velika dvorana 
GR je bila napolnjena do zadnjega 
kotička že nekaj minut po osmi uri. 
Litostrojska godba je poskrbela za 
začetno razpoloženje.

Vajene Adamičevega orkestra RTV 
Ljubljana nas je prvi hip presenetilo, 
ko smo na odru zagledali namesto 
Ljubljančanov odlične Zagrebčane. 
Pozneje je stvar pojasnil urednik od
daj »Iz kraja v kraj« tov. Stare, ki je 
dejal, da se je ansambel RTV Ljub
ljane komaj vrnil z naporne turneje 
po Sovjetski zvezi in je odšel na ko
lektivni dopust. Zagrebški orkester 
RTV je prijetno presenetil. Pokazal 
je temperamenten in sproščen jazz. 
Odlične glasbene improvizacije in do
gnani ter izvirni glasbeni aranžmaji 
so dali ansamblu izvirnost, svojskot. 
Tu smo lahko ppnovno videli, da je 
za moderen jazz' bistveno, kako zna 
neko sicer že znano melodijo na novo 
prirediti in ji dati novo glasbeno im
provizacijo, tako da je vsaka izvedba 
enkratna, neponovljiva. Prva točka 
»Panorama«, ki jo je izvajal ljubljan
ski balet, je dala večeru kar impo
zanten začetek. Točko je naštudirala 
koreografinja Majna Sevnikova. Na
stopili so še: vokalni trio Ti-Vi-Di, 
ki je žel vse simpatije Litostrojčanov, 
kitarist z ameriško pevko, ki pa ji 
ni uspelo razgibati litostrojske publi
ke tako, kakor bi to sama želela, nato 
Nino Robič, ki je zapel znano popev
ko z blejskega festivala slovenskih 
popevk »Žemlja pleše«. Sledila je ru
ska popevka »Marička«, ki se je je 
Robič naučil v Sovjetski zvezi in jo 
je tokrat prvič zapel v Jugoslaviji. Ma
džarski parodist je dokazal, da spada
jo njegove točke med sporede na sve
tovni ravni . . . Njegova točka »Pri
hod na letališče« ali parodija na ame
riške kavbojske filme, ameriške in

Naši godbi: Le tako naprej!
O-b petnajstletnici Litostroja 

smo se spomnili vseh uspehov in 
dosežkov našega delovnega ko
lektiva, dali smo nekaterim pri
znanje, diplome, pohvale in neka
tere obdarovali. Ne bi bilo prav, 
če ne bi dali vsega priznanja in 
izrazili naše občudovanje tudi 
naši mladinski godbi, ki spremlja 
življenje našega litostrojskega 
kolektiva v veselih in žalostnih

v odsotnosti kapelnika Leandra 
povedal tole:

Litostrojska godba je bila usta
novljena že leta 1950, na pobudo 
sindikata Litostroja. V njej so 
pretežno člani delovnega kolek
tiva oziroma študentje glasbene 
šole, ki pa so povečini otroci Lito
strojčanov ali pa vsaj stanujejo

na litostrojskem terenu. Zasedba 
se seveda večkrat menja. Veliko 
zaslug za njeno delo in uveljavi
tev ima požrtvovalni kapelnik 
Leander. Njegovim uspehom in 
uspehom vseh godbenikov, kakor 
tudi predsedniku društva gre vse
kakor vse priznanje. Želimo mu 
še nadaljnjih uspehov!

- zabavna prireditev na GR
ruske risanke, so dokazale, da je v 
svojem žanru nedosegljiv. Edina pri
pomba, ki pa velja bolj na naš račun: 
Parodija na ruske risanke ni imela 
zaželenega učinka predvsem zato, ker 
so naši publiki ruske risanke skoraj 
popolnoma nepoznane. Za izvajanja 
je žel madžarski gost navdušeno pri
znanje. Med sporedom, ki so ga izva
jali Litostroj čani, je bila brez dvoma 
najbolj uspela točka, ki jo je pred
vajala sekcija judo iz Litostroja. Eks
hibicijski dvoboj med državnim pr
vakom Mačkom in nadobudnim pio
nirjem Vidmarjem je bil res zabaven. 
Tudi udeležence treh štafet v Lito
stroju je treba pohvaliti, saj so pred 
publiko pokazali, da odlično poznajo 
problematiko Litostroja in njegovo

proizvodnjo; dosegli so za svoje od
govore vse točke. Stara veterana 
Zvone Tepina in Anton Levstek, ki 
sta bila člana komisije, sta na koncu 
dala za RTV Ljubljano krajši inter
vju. Litostroj čan Andrej Ultraša pa 
je naj večji »krompir jevec« v Litostro
ju, saj je kljub temu, da je žreb iz
biral tudi med udeleženci ostalih od
daj »Iz kraja v kraj« iz vrst delov
nih kolektivov vse Slovenije, določil 
prav njega za dobitnika televizijske
ga sprejemnika, za kar mu moramo 
res samo čestitati, kakor je to mani
festirala tudi publika.

Večer je torej vseskozi uspel in je 
pripomogel, da je bil zaključek pro- 
f’9v 15-letnice Litostroja zares prije
ten. Milan Stan te

Tretji nastop litostrojskih umetnikov
Dne 1. septembra so se naši li- 

tostrojski umetniki s svojimi deli 
že tretjič predstavili članom ko
lektiva in ostalemu občinstvu. 
Žal so njihovi nastopi bolj redki, 
saj so vezani le na jubileje naše
ga podjetja.

Svojo prvo likovno razstavo so 
imeli leta 1957 ob 10. obletnici 
podjetja, drugo leta 1960 ob 13. 
obletnici podjetja in 10. obletnici 
delavskega samoupravljanja.

Tokrat je bilo v mali dvorani 
nove menze razstavljenih 12 sli
karskih in 7 kiparskih del. Raz
stavljali so: Anton Dolšak iz po
vršinske zaščite (prvič), Tone 
Erman iz PPB, Ciril Hrovat iz 
vzdrževanja strojev, Peter Koc
jančič iz PPB, Vlado Kovač iz 
obdelovalnice, Dušan Laloš iz 
pločevinarne, Ivan Rutnik iz li
varne jeklene litine in Mario L. 
Vilhar iz vodstva metalurških 
obratov.

Po razstavljenih delih je bilo 
očitno opaziti, da nekateri likov
ni ustvarjalci v Litostroju niso 
to pot imeli za dolžnost, da bi pri
spevali svoj delež k letošnjemu ju
bileju podjetja. Izgovarjali so se, 
da niso našli časa za to, da bi 
se predstavili s kakšnimi novej
šimi deli, nekateri pa so na hitro 
roko ustvarili nekaj bornih del. 
To nam narekuje, da se moramo 
v prihodnje na take razstave te
meljiteje pripraviti. Razen tega 
bi morala posebna žirija izbrati 
najboljša predložena dela, saj se
danjih razstavljenih del — z red
kimi izjemami — ne moremo me
riti z umetniškimi merili.

Če bodo naši likovniki svoja 
prizadevanja resno vzeli, se bo 
izpolnila med drugim tudi želja

tovariša Leskoška-Luke, ki jo je 
izrazil v knjigi vtisov, ko je na
pisal: »Presenečen nad umetni
škim delom nekaterih samoukov, 
želim, da bi jih priznali kot re
snične ljudske umetnike tudi jav
no.«

Podobne želje so izrazili tudi 
drugi gostje in člani našega ko
lektiva.

Razen likovnikov so imeli v 
istem prostoru razstavo še šnort- 
niki, propaganda in celo HTV z 
ambulanto vred, kar morda ni bi
lo najbolj primerno. Je že prav, 
da ostale dejavnosti v našem pod
jetju tudi po tej poti manifesti
rajo svoje delo, toda sedanja re
šitev ni bila najboljša, čeprav za 
take prireditve nimamo sicer pri
mernega prostora. -il-

ZAHVALA UPOKOJENCEV
Prejeli smo tole zahvalo:
»Ob priliki proslave 15-letnice ob

stoja Titovih zavodov LITOSTROJ je 
sindikalna podružnica LITOSTROJ 
organizirala za svoje upokojence iz
let v Fieso. in to v dneh 12. in 13. sep
tembra t. 1.

V imenu vseh upokojencev LITO- 
STROJa se zahvaljujem sindikalni po
družnici, delavskemu svetu in upravi 
podjetja, ki so omogočili organizacijo 
tako prijetnega izleta na morje.

Pripominjam, da je bilo razpolože
nje litostrojskih veteranov odlično in 
so zvečer ob zvokih harmonike veselo 
zaplesali.

Posebno zahvalo dolgujemo pred
sedniku delavskega sveta tov. Vid
marju in članu uprave tov Korošcu 
za pozdravni nagovor, s katerim sta 
tolmačila upokojencem stanje in na
predek podjetja.

Po pozdravnem govoru se je pričel 
družabni večer ob prijetnem razpo
loženju, ki je trajalo dolgo v noč.

V upanju, da uprava LITOSTROJA
in njegove družbene organizacije lu- 
di v bodoče ne bodo pozabile svojih 
upokojencev, se ponovno v imenu 
vseh upokojencev najiskreneje zahva
ljujem. Ignac Gorišek

trenutkih.
Naša godba je sodelovala tudi 

pri defileju ob praznovanju pet
najstletnice Litostroja. Imela je 
nadalje nastop na Gospodarskem 
razstavišču, sodelovala je s fan
farami ob otvoritvi litostrojskih 
športnih iger, nato pri mimohodu 
šnortnikov, na promenadnem kon
certu v parku podjetja v nedeljo,
2. septembra 1962. itd. Sodeluje 
pa na proslavah, pogrebih, občin
skih praznikih itd. Letos je imela 
celo svoje koncerte v Fiesi in Pi
ranu, kamor jo že tradicionalno 
vabi vsako leto piranska občina.

Ker je petnajstletnica Litostro
ja tudi za godbo jubilej, smo za
prosili za nekaj besed predsedni
ka društva Antona Buriča, ki je

Meseca julija se je število ne
sreč zmanjšalo za 27 v primerja
vi z mesecem junijem. Do zniža
nja ni prišlo zaradi povečane var
nosti pri delu, ampak zaradi do
pustov. V juniju se je poškodo
val vsak 16., v tem mesecu pa 
vsak 14. Litostrojčan.

V ambulanto je prišlo 989 bol
nikov ali 29,7 % — dobilo stalež 
424 ali 12,7 % — izgubljenih de
lovnih dni 3260 — 8 ur na delav
ca.

Nezgode: V ambulanto je prišlo 
z obratnimi nezgodami 167 bolni
kov, izvenobratnih 83, skupaj 250 
bolnikov ali 7,5 °/o — dobilo stalež 
111 zaradi obratnih nezgod, izven
obratnih 43, skupaj 154 ali 4,6 °/o

BOLEZNI IN NEZGODE PO EKONOMSKIH OBRATIH
EE Prišlo v ambulanto Bilo v staležu Izugbljeni delovni dnevi
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SS 28,3 2,5 30,8 10,9 i,i 12,0 642 79 721 1,5
MO 20,9 10,6 31,5 6,9 7,3 14,2 478 349 827 1,1
PK 17,9 6,8 24,7 7,3 5,3 12,6 126 90 216 1,0
SN 21,7 10,0 31,7 5,4 6,0 11,4 96 216 312 0,9
HS 19,3 8,6 27,9 7,6 4,4 12,0 108 97 205 0,5
DT 16,5 10,1 26,6 7,1 4,7 11,8 166 107 273 0,9
OO 23,5 6,2 29,7 8,9 4,4 13,3 456 250 706 1,1
Skupaj 22,5 6,2 29,7 8,1 4,6 12,7 2072 1188 3260 1,0

Zaradi dopustov manj nesreč
— izgubljenih delovnih dni 713 
obratnih, 475 izvenobratnih, sku
paj 1118 ali po 3 ure na delavca.

Iz tabele je razvidno, da je bil 
v mesecu juliju na 3,5 zaposle
nega delavca en delavce bolan ali 
poškodovan.

Iz istih vzrokov je število bol
nikov v staležu v upadanju. Šte
vilo izgubljenih delovnih ur je 
tudi za 1 uro po delavcu manjše.

Poglejmo, kako se gibljejo bo
lezni in poškodbe po posameznih 
obratih:

Največ obiskov v obratni am
bulanti je bilo iz SS (28,3 %>), na
to iz OO (23,5 °/o) ter iz SN 
(21,7 «/o), najmanj pa iz DT 
(16,5 °/o).

Poškodb je bilo največ v MO 
(10,6 ”/o), v DT (10,1 °/o) ter v SN 
(10,4%), najmanj pa v OO (6,2%), 
če izvzamemo SS.

Glede odstotka dela nezmožnih 
so na prvem mestu MO (14,2%), 
nato OO (13,3%) ter PK (12,6%), 
najmanj dela nezmožnih pa je bi
lo v SN (11,4%).

Največ izgubljenega delovnega 
časa je bilo v MO in OO (9 ur 
na delavca), najmanj pa v HS 
(4 ure na delavca).

— Mesec julij kaže splošen pa
dec obolelosti in poškodb, kar gre 
delno tudi na račun dopustov.

— Vsak sedmi delavec je bil v 
bolniškem staležu.

— Na enega delavca odpade 
povprečno 8 ur izgubljenega de
lovnega časa.

— PK, v katerem je bilo do 
sedaj največ poškodb, beleži pa
dec za 100% (od 11,6% na6,8%).

— Odstotek poškodb je največ
ji v MO (10,6%) ter v DT (10,1 %) 
in kaže naraščanje proti mesecu 
juniju.

— Čeprav so poškodbe za pri
bližno 1 % manjše kot v mesecu 
juniju, so še vedno naš problem 
št. 1, kar zadeva izgubo delov
nega časa in zmanjšanje storil
nosti. dr. Ljubinko Mijatovič

Lonci za Češko
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Na Debelem rtiču raste dom otroškega zdravja
Razen že kar klasičnih dejav

nosti — v mislih imamo prvo po
moč, domačo nego bolnika, boj 
proti tuberkulozi in alkoholizmu, 
krvodajalstvo, zdravstveno vzgo
jo in male asanacije — je orga
nizaciji Rdečega križa še prav po
sebej pri srcu skrb za naš mladi 
rod. Zato je povsem razumljivo, 
da je glavni odbor RKS začel 
graditi ob morju zdravilišče, za 
kar je izbral predel Ob južni obali 
Debelega rtiča, ki je eden naj lep
ših kotičkov Slovenskega primor
ja. To je 900 m dolg pas s povr
šino približno 7 ha; leži stran od 
vsega prometa, nikogar ne moti 
in od nikogar ni moten, obalno 
morje pa je primerno plitko in na 
tem delu najbolj čisto, klimatske 
razmere pa umerjene in za otro
ško zdravilišče, kakršnega ustvar
jamo, naravnost idealne.

Zdravje, ki ga pojmujemo kot 
stanje čim popolnejše telesne, du
ševne in socialne blaginje, je v 
največji meri odvisno od vplivov 
psihičnega, fizičnega in socialne
ga tikolja. Zato otroke ne gre ob
ravnavati samo z vidika njihove
ga telesnega zdravja, marveč v 
prvi vrsti kot psihomatsko celo
to. Če torej hočemo doseči uspehe 
pri obravnavanju teh otrok, je 
nujno potrebno iskati vzroke bo
lezenskih pojavov v otrokovem 
okolju in otroke zdraviti tudi s 
primernimi dušeslovnimi in peda
goškimi prijemi, po drugi strani 
pa sodelovati in pomagati pri 
ureditvi okolja, v katerega se bo 
otrok po zdravljenju moral vrniti.

Na Debelem rtiču skušamo ta 
načela uresničevati v največji 
meri. Ob prijavi za sprejem v 
zdravilišče bomo zahtevali razen 
opisa zdravstvenega stanja tudi 
nekatere podatke o otrokovi dru
žini, njeno socialno stanje, opa
žanja pedagoga-otrokovega učite
lja in po potrebi tudi še druge 
podatke. V nekaterih primerih bo 
obiskal otrokovo družino tudi so
cialni delavec. Vsi ti podatki so 
zaupni in so shranjeni v otrokovi 
mapi, ki jo zdravilišče vodi za 
vsakega otroka posebej. V njih 
so zbrani tudi podatki in ugoto
vitve otrokovih preiskav, načini 
obravnavanja, opažanja psiholo
ga, pedagoga in socialnega delav
ca, potek zdravljenja itd.

Zaradi ugodnega voliva obmor
ske klime, umerjenega sončenja 
in kopanja v morski vodi pridejo 
za zdravljenje na Debelem rtiču 
v poštev predvsem: kronična
vneti a grla, sopil, ušes, obnosnih 
in čelnih votlin, astme organske
ga in živčnega izvora, razne pre
občutljivosti organizma na vsako
vrstne faktorje okolja, bodisi psi

hične ali fizične narave, prebo
len rahitis, neakutne revmatoze 
itd. Posebej želimo opozoriti na 
dejstvo da — podobno kot dru
god v svetu — tudi pri nas nara
šča število stanj preobčutljivosti 
organizma, tako imenovanih aler- 
goz, zlasti živčnega izvora, in še 
posebej astme.

Te bolezni ne zahtevajo vedno 
zdravljenja .v bolnišnici, niti jih 
ni mogoče obravnavati v ambu
lantah ali dispanzerjih. Še mnogo 
manj primerno, v nekaterih pri
merih naravnost škodljivo pa je 
za otroke s temi boleznimi biva
nje v raznih kolonijah in letova
njih.

V zdravilišču na Debelem rtiču 
žive otroci v posebnem, usmerje
nem, vendar hkrati sproščenem 
režimu. Njihova prehrana je ure
jena po sodobnih načelih zdrave 
prehrane.

Kopanje in sončenje je umerje
no, po potrebi tudi individualno 
odmerjeno, da bi tako otroke 
očuvali pred škodljivimi posledi
cami prekomernega vpliva sonč
nih žarkov in aktivne morske vo
de. Pravilnost tega režima potr
jujejo dosedanji uspehi.

Otrokom so na razpolago razne 
igre in športni rekviziti. Da ima
jo na razpolago tudi radio, tele
vizijo in filme, je razumljivo sa
mo po sebi, vendar so tudi te 
stvari pravilno dozirane. Bivanje 
v zdravilišču je izkoriščeno tudi 
za primeren, nešolski način zdrav
stvene vzgoje.

Iz vsega doslej navedenega je 
razvidno, da so otroci ves čas bi
vanja v zdravilišču pod strokov
nim nadzorstvom in vodstvom iz
kušenih zdravstvenih, pedagoških 
in socialnih strokovnjakov, hkrati 
pa primerno in prijetno okupira

ni, kar vse bistveno pripomore k 
uspešnemu ozdravljenju bolezni. 
Iz vsega dovolj jasno izhaja, kako 
zelo je zgrešeno mnenje tistih, ki 
imajo Debeli rtič zgoj za koloni
jo. Zdravilišče na Debelem rtiču 
torej ni zdravstvena kolonija, 
temveč se razvija v zdravilišče 
novega tipa.

Po nepopolnih podatkih zdrav
stvene službe je v Sloveniji blizu 
20.000 otrok, ki so potrebni take
ga načina obravnavanja in zdrav
ljenja, kot ga omogoča zdravili
šče na Debelem rtiču. Da bi čim- 
prej lahko zajeli več otrok, hitijo 
z izgradnjo paviljonov, v katerih 
bo našlo prostora do 500 otrok, po 
drugi strani pa bodo lahko prešli 
na individualno odmerjanje časa 
zdravljenja, kot ga posamezne 
bolezni pač zahtevajo za uspešno

JL

ozdravitev. Ko bodo paviljoni do
grajeni, bomo v zdravilišče lahko 
sprejemali tudi predšolske otro
ke, samo zdravilišče pa bo obra
tovalo vse leto.

Za Debeli rtič je RDS doslej 
vložil nad 219 milijonov dinarjev. 
Izgradnja zdravilišča se je iz ob
jektivnih razlogov zavlekla, veli
ke potrebe in načela ekonomič
nega gospodarjenja pa zahtevajo, 
da z gradnjo pohitijo. Z dogradi

tvijo mladinskega obmorskega 
zdravilišča RDS na Debelem rtiču 
bo naša skupnost pridobila mo
derno otroško zdravstveno usta
novo z najsodobnejšimi principi 
obravnavanja otrok.

Tudi mnogi 'litostrojski otroci 
bodo potrebni okrevanja v mla
dinskem okrevališču na Debelem 
rtiču. Mogoče bo med njimi tudi 
vaš otrok.

Dr. Marjan Ahčin

Praktikanti v Litostroju
Kot hči Litostroj čana imam 

možnost, da med šolskimi počit
nicami prakticiram v tej veliki 
tovarni. Vsi praktikant j e čutimo, 
da nam posvečajo tu veliko po
zornost in ni naključje, da mar
sikdo postavlja Litostroj za vzgled 
drugim podjetjem. Trudijo se z 
nami, nas uvajajo v delo in nas 
seznanjajo s problemi, ki jih bo
mo pozneje tudi sami reševali.

Od konca šolskega leta se je v 
Litostroju zaposlilo 124 prakti
kantov v štirih skupinah. Prva je 
nastopila prakso 19. junija, dru
ga 26. junija, tretja in četrta pa 
5. julija oz. 1. avgusta. Ker je Li
tostroj tako veliko podjetje, je 
najti tu vse vrste poklicev. Števi-

Pogled na prvi paviljon, ki bo kmalu dograjen

Uspeh sklada občine Ljubljana - Šiška
Ko pregledujemo uspehe, ki »ih 

je dosegel kreditni sklad za zida
nje stanovanjskih hiš na območju 
občine Ljubljana-Šiška, lahko 
ugotovimo, da je bilo sklenjenih 
od oktobra 1960 do danes 1054 po
godb o namenskem varčevanju in 
pogodb o namenskem vlaganju 
sredstev. Varčevalci so vplačali v 
tem času v korist gradnje stano
vanj po programu približno 645 
milijonov dinarjev od predvide
nih 852 milijonov dinarjev.

Z uspešno akcijo je sklad zbu
dil zanimanje za namensko var
čevanje in rezultat tega je obsež
na gradnja stanovanj v Šiški. 
Mnogo podjetij se je vključilo v 
varčevanje 20—30—50, kot na pr.: 
Lek, Metalka, Iskra, Unitas, Lito
stroj itd. Sistem varčevanja se je 
razširil tudi izven meja naše ob
čine in se zanimajo za varčevanje

Sovjetska delegacija, ki si 
ogledala naše podjetje

celo iz drugih republik, ker si ne
kateri želijo preskrbeti stanova
nje, ko bodo odšli v pokoj.

Sklad ima v gradnji izven na
tečaja iz leta 1960 sedem blokov 
z 255 stanovanji; v dva bloka so 
se že vselili varčevalci. Sredstva 
za te gradn»e so dali Skladu inte- 
resenti-kupci kot lastno udeležbo, 
ki je znašala 62,1 %> vrednosti in
vesticijskih del na objektu.

Tudi v letu 1962 je bilo razpi
sanih 145 stanovanjskih enot in 
se je natečaja udeležilo 238 var
čevalcev. Sklad je prejel 185 po
nudb, ker je zaradi ugodnega 
uspeha pri licitaciji za oddajo 
gradbenih del na stanovanjskem 
bloku ob Celovški cesti s 139 sta
novanji razširil svoj program na 
40-stanovanjski blok ob Ulici 
Martina Krpana.

Razen teh gradenj ima sklad v 
programu do leta 1965 še grad
njo 324 stanovanj, in to v Ga
meljnah, Černetovi ulici in ob 
Celovški cesti.

Razen stanovanj bo sklad gra
dil tudi objekte preskrbovalne 
mreže in objekte, ki služijo za ne
moteno funkcioniranje stanovanj
skih naselij.

Tako bo letos dograjen potroš
niški center v Šentvidu, te dni pa 
so pričeli gradnjo druge trgovske 
hiše na Celovški cesti poleg ob
činske zgradbe.

Kotlarna, ki jo bo sklad gradil 
spomladi prihodnjega leta na ce

sti Na jami, bo grajena za potre
be vseh objektov, ki bodo zgra
jeni na območju Celovške ceste, 
Tržne ulice in Vodnikove ceste po 
že potrjenem zazidalnem načrtu.

Zaradi ugodnih finančnih re
zultatov je sklad v večji meri po
magal tudi pri kreditiranju za
družne in individualne gradnje. 
Posebno pa bo sklad dajal sred
stva za obnovo starega stanovanj
skega fonda, ker je zaradi slabe
ga stanja popravilo teh stano
vanjskih in poslovnih hiš nujno 
potrebno. S-e

lo praktikantov v posameznih 
strokah je tako: Z višje komer
cialne šole je bil en sam prakti
kant, z višje šole za socialne de
lavce dva, s tehniške fakultete — 
odd. za fiziko eden — z elektro štir
je, s strojne šest, z metalurške se
dem, s kemijske dva, z ekonom
ske trije, s filozofske fakultete z 
usmeritvijo v industrijsko psiho
logijo dva. Srednja tehniška šola 
je bila zastopana takole: strojni 
oddelek 21 praktikantov, meta
lurški 11, varilski 2, elektro 5, ke
mijski 3, ekonomska srednja šola 
13 in administrativna 3. Poleg teh 
sta imela obvezno prakso še dva 
s šole za oblikovanje in po eden 
z obrtne šole, s srednje vzgoji
teljske in z visoke šole za telesno 
kulturo. Neobvezno prakso pa je 
opravilo devetindvajset prakti
kantov, predvsem otrok Litostroj- 
čanov, ki jiim tovarna nudi prilož
nost, da se že mladi seznanijo s 
produkcijo in z delom. Razvese
ljivo je, da jih je bilo kar 25 z 
osemletke. Po obratih pa je raz
vrstitev taka: lovoriko nosijo me
talurški in oskrbovalni obrati s 16 
praktikanti, sledi projekttvno- 
prodajni biro s 13, v kadrovski 
službi jih je bilo 12, pri hidrav
ličnih strojih 11, pri strojih in na
pravah 10, pri talnem transportu 
9, v tehnično-komercialnem biro
ju 8, v izobraževalnem centru 7, 
v gospodarsko-računovodskem 
sektorju 5, v centralnem tehnič
nem biroju 4, v materialnem 
biroju 3, v pločevinami in kova
čiji 2 in v >SS in v vrtcu po 1. Od 
vseh 124 praktikantov je kar 24 
štipendistov. Skupno ima Lito
stroj 63 štipendistov, od katerih 
se jih bo 19 v kratkem zaposlilo 
ali so že zaposleni, ker so konča
li študije. Diplomske naloge pri
pravlja letos pet praktikantov.

Svoja mnenja o praksi izrazi 
praktikant zadnji dan v posebni 
anketi. Cim več svojih misli in 
pripomb navede, tem bolj koristi 
in pomaga izobraževalnemu cen
tru, ki je letos prevzel organiza
cijo in izvajanje prakse. Upošte
vati vse pripombe anketirancev 
in popraviti napake ni lahko, ven
dar mu izrekamo vse priznanje. 
Ne vem, koliko zaslug smo imeli 
pri izboljšanju programa prakse 
mi praktikantje, toda letos je or
ganizacija mnogo mnogo boljša. 
Prav vsi smo si edini v tem. Prvi

Pravniki odgovarjajo
Vprašanje O. M. Iz PE Metalurški 

obrati: Ali lahko odreče podjetje pra
vico delavcu do izrabe rednega letne
ga dopusta v letu 1962, če se je zapo
slil pri podjetju 1. 3. 1962?

Ravnanje podjetja bo popolnoma 
pravilno, če ne prizna delavcu red
nega letnega dopusta iz razloga, ker 
bi moral delavec izrabiti redni letni 
dopust že v prejšnjem podjetju pred 
28. 2. 1962, torej še v času odpoved
nega roka.

V členu 36 zakona o delovnih raz
merjih je namreč določeno, da ima 
pravico do rednega letnega dopusta 
tudi delavec, ki je odpovedal ali ka
teremu je odpovedano in delavec, ki 
mu preneha delovno razmerje po spo
razumu, če do dneva, ko mu preneha 
delovno razmerje, izpolni pogoje, da 
ga izrabi. V takem primeru mora go
spodarska organizacija omogočiti de
lavcu, da izrabi letni dopust.

Obveznost novega podjetja, pri ka
terem se je delavec zaposlil po 1. mar
cu 1962, bi glede omogočanja izrabe 
rednega letnega dopusta nastala le v 
primeru, če se je delavec s podjetjem 
izrecno dogovoril, da bo izrabil redni 
letni dopust pri novem podjetju.

Ce takega dogovora ni bilo, mora 
delavec postopati v smislu predpisa 
36. člena zakona o delovnih razmerjih 
ter uveljavljati pri starem podjetju 
pravico do rednega letnega dopusta, 
t. j. zahtevati nadomestilo za neizrab
ljen letni dopust, oziroma tožiti pod
jetje pri, rednem sodišču za ustrezno 
denarno odškodnino. Ta terjatev za
čne teči prvi dan po dnevu, ko je 
imel delavec pravico terjati izpolnitve 
glede izplačila nadomestila za neiz
rabljen dopust.

To pravico ima delavec le v pri
meru če ni bil kriv, da ni mogel iz
rabiti rednega letnega dopusta do 
28. 2. 1962.

dan prakse smo govorili samo o 
skrajšanju delovnega časa na se
dem ur. Pri razmestitvi na delov
na mesta so upoštevali tudi oseb
ne želje in, komur ni bilo ustre
ženo na začetku, je pozneje lah
ko zamenjal s tovarišem. Ogled 
tovarne bi bil mnogo uspešnejši, 
če bi bilo več vodičev. Tako pa 
slišijo razlago le najbližji, poseb
no v prostorih, kjer je ropot. 
Mnenja o odnosih med predpo
stavljenimi in praktikanti so de
ljena. Nekateri so bili zelo zado
voljni s svojimi vodji, pri kate
rih so pridobili mnogo- znanja in 
ki so jim pomagali celo pri viša
nju dnevnika in jim priskrbeli 
strokovno literaturo. Praktikani- 
je v metalurškem obratu ne mo
rejo prehvaliti inž. Ključenka. 
Drugi pa ne vedo povedati o vo
djih veliko dobrega. Za prihodnje 
leto nam izobraževalni center ob
ljublja večje zanimanje vodij za 
praktikante. Želja praktikantov z 
univerze je, da bi jim zaupali tu
di odgovornejša dela, kjer bi pri
dobili znanja, ne pa, da uporab
ljajo le najosnovnejše. Edini smo 
si v tem, da so bili sestanki zelo 
izčrpni in dobro pripravljeni in 
da smo tov. Krapeža najraje po
slušali. V prihodnje bi želeli bolj 
razgibanih predavanj s strani 
predavateljev samih. Osemletkar- 
ji so izrazili željo, da bi bila za
nje posebna, bolj preprosta pre
davanja. Zelo pa so zadovoljni, 
ker jih tov. -Prosen tako lepo vpe 
lje v prakso in ker se za vsakega 
posameznika zelo zanima. Vedno 
željni znanja bi praktikanti posa
meznih strok radi poglabljali svoj 
predmet. Na praksi so bili tudi 
trije tujci: Kenijec, Indonezijec in 
Francoz. Vsi so izrekli zadovolj
stvo, da svoje teoretično znanje 
lahko preizkusijo v praksi in da 
se seznanijo s produkcijo in or
ganizacijo tovrstne tovarne, ki je 
drugačna, kot so pri njih doma. 
Vsi pa smo zelo veseli, da smo na 
praksi prav v Litostroju, kjer se 
lahko seznanimo z veliko proiz
vodnjo, z velikimi problemi in 
kjer si naberemo veliko znanja.

TZ Litostroj si zelo prizadeva
jo, da bi izobrazili čimboljši kader 
in to jim vsako leto bolje uspe. 
Izobraževalni center je imel pre
cej težav, ker vse šole niso pred
ložile programa prakse, mnoge pa 
so za trikratno menjavanje delov
nega mesta. Vendar je en mesec 
za kaj takega prekratka doba in 
praktikant pri tem nič ne pridobi. 
Komaj se vživi na enem mestu, 
že mora drugam. Drugi problem 
pa je, ali naj se praktikant zapo
sli fizično ali naj samo opazuje. 
Praktikanti sami so deljenega 
mišljenja.

To so le najvažejše opombe in 
predlogi praktikantov, ki jih bo 
izobraževalni center skušal upo
števati pri izboljšanju prakse. 
Prepričani smo, da mu bo to 
uspelo. Vsi se najlepše zahvalju
jemo, da smo lahko opravili prak
so v podjetju, kjer posvečajo 
praktikantom kar največ pozor
nosti.

Ob 15. obletnici vsi praktikant- 
je čestitamo celotnemu kolektivu.

Nevenka Mužič
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Športne igre je odprl generalni direktor Ivan Kogovšek

Skozi cilj je prvi stekel član ekipe metalurških obratov

Predsednik DS Milan Vidmar predaja pokal zmagovalcu medobratnega
tekmovanja

Se posebno priznanje gre naši godbi, ki je med vsemi prireditvami 
neutrudno skrbela za dobro razpoloženje

Pionirji šole Hinka Smrekarja so na stadionu uspešno ponazorili 
litostrojski znak

Odbojkarji v akciji

Tudi namizni tenis ima v Litostroju že mnogo ljubiteljev

Pri balinarjih je šlo za milimetre

»Muš«

Vsak si je mislil: »Ko bi ga le matiral!«

Koliko kegljev bo padlo? Vsaka mišica pomaga do uspeha

Naš najmlajši judoist je na GR »premagal« državnega prvaka Mačka

Na oddaji RTV Ljubljana dne 6. 
septembra 1962 so nastopili z ne

kaj ekshibicijami tudi judoisti 
Litostroja

Na kulturno-zabavni oddaji RTV 
Ljubljana za kolektiv Litostroja: 
med ugankarji tudi zmagovalci 

jubilejnega štafetnega teka

Speaker RTV Ljubljana se je na 
oddaji dne 6. septembra 1962 po
govarjal z našima 15-letnikoma

Srečni dobitnik televizorja v na
gradnem tekmovanju RTV Ljub
ljane — član našega kolektiva

Naša folklorna skupina v defileju

Visoki gostje na ogledu tovarne Naše razstave si je ogledal tudi Franc Leskošek-Luka
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Delovni jubilej -
Doslej v Litostroju še ni bilo športne manifestacije, kakršno 
je pripravilo Društvo za telesno kulturo LITOSTROJ za le
tošnji 1. in 2. september. Z izredno uspešno organiziranimi 
prireditvami športnih in rekreativnih dejavnosti so naši 
športniki prispevali pomemben delež k dostojni proslavi 
15. obletnice tovarne. Sicer berite reportažo, ki so jo o veli
kem slavju in posameznih srečanjih napisali naši sodelavci 
Ivo Sabol, Lado Zupančič in Tone Erman.

velik praznik športnikov
MODELNI mizarji — 

NAJHITREJŠI V ŠTAFETI
Kot uvod v športne igre je bil 

med odmorom, 1. septembra, raz
pisan jubilejna štafetni tek pro
izvodnih enot in sektorjev. Že 
med tednom smo ugibali, katera 
od osmih prijavljenih ekip bo 
osvojila prehodni pokal in v kakš
nem času ji bo uspelo preteči do
kaj težko progo.

Ob živahnem spodbujanju šte
vilnih domačih gledalcev in go
stov je bila najhitrejša trojica 
proizvodne enote MO, ki so jo za
stopali modelni mizarji Ivan Baš- 
nec, Janez Kalan in Gabrijel Ter- 
pinc. V zelo dobrem času 3 :34 so 
z veliko prednostjo zmagali pred 
ekipo DT in HS. Povsem zasluže
no so iz rok predsednika DS Mi
lana Vidmarja prejeli prehodni 
pokal. Ga bodo ohranili tudi pri
hodnje leto? Morda se bodo člani 
drugih proizvodnih enot v bodoče 
bolje pripravili...

FANFARE V POZDRAV 
ŠPORTNIM IGRAM

V soboto, 1. 9. popoldne na sta
dionu ŠD Ljubljane:

Z nasipa po igrišču se oglase 
fanfare in oči se usmerijo proti 
vhodu.

»Lep pozdrav vsem obiskovav- 
cem današnjega slavja!«

V krajšem nagovoru obrazloži 
napovedovalec pomen jubilejnih 
športnih iger, poudarjajoč, da je 
to najlepša manifestacija tovari
ških vezi, ki družijo ljudi dobre 
volje. Skrb za razvedrilo delov
nega človeka po napornem poklic
nem delu se bogato obrestuje pri 
premagovanju delovnih nalog, ki 
jih slej ko prej še vedno mora 
opraviti ne stroj, ampak človek 
— osnovna celica kolektiva.

V zadnje besede napovedovalca 
se že vpletajo zvoki litostrojske 
godbe, ki vkoraka na igrišče. Za 
njo skušajo drobne noge v bela, 
modra in rdeča oblačila naprav
ljenih pionirjev ujeti takt. Koliko 
jih je! Veselo mahajo, ko drobe 
mimo tribune in roke gledalcev 
jim kar same od sebe veselo za
ploskajo.

Postavni zastavonoše s športni
mi zastavami začenjajo mimohod 
tekmovalcev, udeležencev trobo
ja. Za sindikalnim praporom ko
rakajo v enotne športne unifor
me oblečeni predstavniki tovar
niškega kolektiva »Metalne«. In 
že vstopajo na igrišče zastavono
še sindikalnega prapora Strojnih 
tovarn Trbovlje. Za njimi so raz
vrščeni po tekmovalnih sekcijah 
tekmovalci — novi obrazi — še 
več pa starih znancev; jutri, ko 
bo iger konec, ne bo več neznan
ca med njimi!

Kmalu je pred tribuno sindi
kalni prapor litostrojskega kolek
tiva, za njim pa pisana množica 
tekmovalcev posameznih panog: 
balinarji, kegljači, igralci namiz
nega tenisa, nogometaši, odboj
karji, strelci, šahisti, atleti, judo
isti, rokometaši, dvigalci uteži, 
planinci, smučarji...

V mimohod se je vključila tudi 
mladina. Za nosilci grba LMS se 
zvrščajo folkloristi v dragocenih 
nerodnih nošah, mladi proizvajal
ci z miniaturnim žerjavom, tabor
niki in mladinci — udeleženci de
lovnih akcij.

Pisano povorko zaključuje četa 
gasilcev — skrbnih čuvarjev na
še imovine.

Tako korakajo mimo tribune: ta 
resnega, drugi spet veselega ob
raza, vse pa druži zavest tovari
štva in mladosti.

V areni so zastavonoše, ob stra
neh za sindikalnimi prapori lepo 
razvrščeni tekmovalci, pred njimi 
pa mali glasniki slavja: pionirji, 
ki so s svojimi telesci ustvarili li- 
tostrojski znak. Oglase se zvoki 
državne himne in curek železa v

emblemu oživi: v rdeče opravlje
ni pionirji lahkotno prehajajo 
skozi krog modrih in belih teles 
in predstavljajo ponavljajoči se 
ritem dela.

Po končani himni odpre glavni 
direktor Ivan Kogovšek s prisrč
nim pozdravom gostom in doma
čim 5. športne igre kolektivov Me
talna — Strojne tovarne — Lito
stroj. Mimo tribun se ponovno 
zvrste vse skupine tekmovalcev, 
le pionirji se porazgube med gle
dalce in jih obsujejo s cvetjem. 
Brezskrbna vesela mladost!

Lepa manifestacija tovarištva — 
in kar sama od sebe se utrne mi
sel: »Kako, da ne moremo biti 
ljudje vedno tako blizu drug dru
gemu, mar se s tem ne odpovedu
jemo lepšemu življenju?«

TROBOJ:
METALNA — STROJNE

TOVARNE — LITOSTROJ
Po končanem mimohodu so se 

na igriščih začela tekmovanja v 
troboju. Tekmovanja so bila iz
redno zanimiva in borba za točke 
in čim boljšo uvrstitev napeta do 
kraja. Devet različnih panog je 
bilo na sporedu. Naj zapišemo o 
vsaki nekaj!

NAŠIM NOGOMETAŠEM 
NI ŠLO

Prvi so se pomerili nogometaši, 
in sicer gostje iz MM proti STT. 
Rezultat 4:2 v korist Trboveljča
nov je realen, saj so prikazali 
boljšo igro in so bitii tudi kondi
cijsko bolje pripravljeni.

V naslednji tekmi so zaigrali 
tekmovalci premagane ekipe pro
ti našim. Začetek tekme je bil 
precej nervozen, saj je obema 
moštvoma šlo za zmago. Najprej 
so se otresli nervoze gostje, ki so 
pričeli z vrsto nevarnih napadov, 
proti katerim je naša obramba že 
v četrti minuti popustila in rezul
tat zelo lepe kombinacije je bil 
1 :0 za Metalno. To je predrami
lo tudi naše in razvila se je igra 
lepih potez, čeprav do gola še ve
dno ni prišlo. Gostje so bili z re
zultatom očitno zadovoljni in so 
začeli igrati predvsem v obrambi, 
tako da našim ni uspelo izenačiti. 
Tudi v drugem polčasu je bila 
igra lepa, vendar do spremembe 
rezultata ni prišlo.

V tekmi proti STT so naši no
gometaši — spričo poraza v prejš
nji tekmi — popolnoma popustili; 
čeprav so prvi dosegli gol, pred
nosti niso znali izkoristiti. Tako 
so kmalu postali igrača razigra
nih Trboveljčanov. Rezultat 5:2 
popolnoma ustreza dogodkom na 
igrišču. Naši nogometaši so imeli 
lepo priložnost, da se na troboju 
izkažejo in pokažejo svoje zna
nje. Žal jim to ni uspelo; vzroke 
porazov bodo morali analizirati 
sami.

ODBOJKA ZA METALNO
Tekmovanja v odbojki so bila 

na igrišču ŠK Ljubljana. Gostje 
iz Trbovelj in Maribora so se po 
zelo zanimivi in napeti igri razšli 
z rezultatom 2:0 za Metalno. V 
ekipi Mariborčanov je igralo ne
kaj odličnih igralcev, ki so s svo
jo lepo, požrtvovalno in učinkovi
to igro v naslednji igri zmedli tu
di naše odbojkarje. Rezultat 2:0 
za goste torej tudi v tem sreča
nju!

Na vrsti je bilo tekmovanje na
ših proti ekipi STT. Pričakujemo 
ugoden izid srečanja, saj Trbo
veljčani niso nepremagljivi in v 
sestavu naše ekipe je nekaj zelo 
dobrih posameznikov. Razvije se 
lepa igra, v kateri prevzemajo 
vodstvo zdaj gostje, zdaj domači. 
Po dveh odigranih setih je stanje 
1:1. In zdaj še tretji — odločilni 
set! Naši vodijo, nato izenačena 
igra, pri rezultatu 14:14 pa nekaj

dobro pogodenih udarcev gostov 
in tekma je za naše izgubljena.

Tako je šla po vodi točka, na 
katero smo z gotovostjo računali. 
Naši so odpovedali. Vzrok? Mor
da prepozne priprave. Premalo 
kolektivne igre ... Naj velja kot 
opozorilo za naprej!

STRELCEM VSE PRIZNANJE
Na troboju so naši strelci zable

steli in poželi zasluženo zmago. 
Na to tekmovanje so se dolgo pri
pravljali in na treningih mnogo
krat prekoračili povprečje 180 
krogov, kar je zelo lep rezultat. 
Na troboju so zmagali proti STT 
za 15 krogov in proti MM za 62 
krogov. Povprečno so dosegli 170 
krogov.

Na nedeljskem turnirju, katere
ga so priredili v počastitev 15- 
letnice podjetja in 12-letnice 
strelske družine, so med šestimi 
ekipami zasedli častno drugo me
sto. Uspeh, ki so ga dosegli, je 
vreden vsega priznanja, ureditev 
prostora in organizacija tekmova
nja pa še posebne pohvale.

NAMIZNI TENIS TOKRAT ZA 
LITOSTROJ

Naši mladi igralci so nam na 
tem tekmovanju pripravili prijet
no presenečenje. Pokazali so iz
vrstno igro in brez večjih težav 
premagali igralce MM z rezulta
tom 5:0 in igralce STT z rezulta
tom 5:1. Posebno priznanje so do
segli za lepo urejen prostor, ki je 
bil po izjavi Alojza Štrumblja, 
podpredsednika namiznoteniške 
zveze Slovenije, bolje in lepše 
urejen kot marsikatera dvorana 
na evropskem namiznoteniškem 
prvenstvu. A gledalci? Zamudili 
so res lepo in skrbno organizira
no prireditev — lahko jim je žal.

ZMAGA NAŠIH BALINARJEV
Tudi balinarji so se na troboj 

vestno pripravljali. Svoje, pred 
kratkim zgrajeno moderno dvo- 
stezno -balinišče so okrasili tako, 
da je vzbujalo pozornost in po
hvalo vseh nastopajočih in šte
vilnih gledavcev.

V srečanju z MM niso imeli 
težkega dela in so gladko zmagali 
z rezultatom 13:4. Tudi Trbovelj
čani niso bili kos rutiniranim Li- 
tostrojčanom, ki so jih prema
gali z rezultatom 13:5.

V nedeljo so balinarji priredili 
turnir, na katerem je sodelovalo 
osem ekip. V finalu sta se srečali 
ekipi Litostroja in Iskre (Pržani), 
kjer so slednji zmagali z rezul
tatom 13:6.

KEGLJAČI
SO DOBRI ORGANIZATORJI
Kegljači vseh treh kolektivov 

so se pomerili na -moderno ure
jenem štiristeznem kegljišču 
Gradisa v Bohoričevi ulici. Vse 
ekipe so začele precej nervozno, 
počasi pa so se tega otresle. Naj
več sreče so imeli kegljači Trbo
velj, saj so njih meti zmerom za
deli v črno. Čeprav se je naša 
ekipa trudila, da bi se jim pri
bližala, je bil njen trud zaman. 
Trboveljčani so vztrajno držali 
razliko in niso pustili, da bi jim 
postal kdo nevaren. Tako so tudi 
zmagali — s 775 podrtimi keglji 
pred Litostrojem (738) in MM 
(680). — Že v četrtek pred jubi
lejem so kegljači začeli z med
društvenim turnirjem, na kate
rem je sodelovalo 16 moštev. V 
nedeljo so ta turnir nadaljevali 
in povabili nanj še nova moštva, 
tako da je tekmovalo skupno 24 
moštev. Litostroj je nastopil z 
dvema ekipama in se v izredno 
hudi konkurenci uvrstil na 10. 
oziroma 13. mesto. Kegljači zaslu
žijo vso pohvalo, kajti organizi
ranje takega turnirja prav goto
vo ni majhna stvar.

VELIKA BORBA 
V ŠTAFETI 4X100 M

Po pravici povedano smo od 
štafete na troboju največ priča
kovali. Že na jubilejnem teku 
PE/S so se tekmovavci izkazali, 
zato nič čudnega, da smo na tro
boju pričakovali nov uspeh mla
de ekipe. Start štafete je bil med 
odmorom nogometne tekme STT :

TZL. Takoj po strelu je prevzel 
vodstvo naš tekač, ki je že po ne
kaj metrih nabral dokajšnjo pred
nost. Po prvi predaji smo še ved
no vodili, na drugi pa se je malo 
zataknilo in prednost je bila le 
še minimalna, dokler končno ni
smo izgubili -tudi te. Na zadnji 
predaji je že vodil tekač STT s 
prednostjo 5 m. Toda naš zadnji 
tekač se ni pustil tako zlahka 
premagati. V silovitem finišu je 
dohitel vodečega, tako da sta oba 
istočasno dosegla cilj. Zares lepa 
borba, ki je razgibala tudi gle- 
davce na tribuni.

TEK NA 1500 M
IN IZGUBLJENI TROBOJ

Na tej progi sta za Litostroj te
kla dva tekača, za Trboveljčane 
eden in za MM štirje tekači. Raz
vila se je dramatična borba za 
prvo mesto. Naš tekač Terpinc je 
tikoli 300 m pred ciljem močno 
potegnil in prišel v vodstvo, ven
dar je bil zaradi nedisciplinirano
sti nekega gledavca kljub skoraj 
40-metrski prednosti na cilju dis
kvalificiran. Tako je prvo mesto 
osvojil tekač STT, drugo MM in 
tretje naš drugi tekač. S tem zad
njim mestom -smo izgubili tudi 
vse nade, da osvojimo prehodni 
pokal. Nesrečna okolnost, ki ka
že, da tudi gledavci lahko spre
minjajo potek dogodkov na igri
šču.

DRUGO MESTO 
ZA NASE ŠAHISTE

Šah so igrali v prostorih SZDL 
terena Litostroj. Med šestimi čla
ni je za vsako ekipo nastopala tu
di po ena članica. Zmagala je eki
pa MM, ki je premagala Lito- 
strojčane z rezultatom 20,5 :15,5, 
STT pa z rezultatom 28,5 :8,5. 
Naša ekipa je premagala STT z 
rezultatom 26,5 :10,5 in si s tem 
priborila drugo mesto. Prognoze 
so bile ugodnejše, kar pa je samo 
nov dokaz, da je pri takih sreča
njih treba računati s preseneče
nji.

TEKMOVANJA 
IZVEN TROBOJA

Razen turnirjev, ki smo jih že 
omenili, so bila izven troboja v 
počastitev jubileja podjetja na 
sporedu še tekmovanja v roko
metu, judu in dviganju uteži. Tu
di v teh panogah smo videli za
grizene in lepe borbe za zmago.

JUDOISTI SO SPRETNI BORCI
Naši judoisti so izbrali za na

sprotnika eno boljšo in eno njim 
enakovredno ekipo. Boljša ekipa 
je -bila »Alpina« iz Žirov, enako
vredna pa ekipa iz Velenja. Lito- 
strojčani so se zelo dobro izka
zali, saj so se borili z »Alpino« 
neodločeno 5:5, čeprav tekmuje 
ta klub v nrvem razredu, med
tem ko tekmujejo Litostrojčani v 
drugem. Proti ekipi Velenja pa so 
naši brez velikega napora zma
gali z rezultatom 7:3. Posebno 
pohvalna pri judoistih je množič
nost, ki so jo uspeli doseči in pri
kazati tudi številnim navdušenim 
gledavcem.

PERSPEKTIVNI 
DVIGAVCI UTEŽI

Dvigavci uteži so imeli pri iz
biranju ekip precej smole, kajti 
povabili so tri ekipe, od katerih 
pa se je vabilu odzvala samo ena, 
in sicer Rudar iz Velenja. Z njim 
so se pomerili v prijateljskem 
srečanju in zmagali za celih 184 
kilogramov. V vrstah litostrojskih 
dvigavcev je opaziti nekaj nadar
jenih mladih tekmovavcev, od ka
terih lahko v bodoče pričakuje
mo še marsikaj.

ROKOMETAŠI SO SE 
POSTAVILI NA NOGE

Rokomet so igrali izven troboja, 
ker gostje iz Maribora nimajo 
svoje ekipe. Naši rokometaši so 
na rokometni turnir povabili eki
po STT in ekipo Partizana iz 
Šentvida, ki se trenutno bori v 
slovenski ligi. Od naših nismo ve
liko pričakovali, ker se je ta pa
noga začela prebujati in so v zad
njem času komaj prišli do lastne
ga igrišča. Kljub temu so na tur-

riju prijetno presenetili, saj so 
pokazali lepo in požrtvovalno 
igro. Proti STT so igrali neodlo
čeno, kar pomeni uspeh, kajti pri 
gostih je nastopilo več igravcev 
trboveljskega Rudarja. Tudi proti 
gostom iz Šentvida so se dobro 
borili in s svojo lepo igro želi 
živahno spodbujanje gledavcev. 
Igro so sicer izgubili, vendar raz
lika 7 golov ni neuspeh, kajti 
ekipa Šentvidčanov že nekaj let 
velja kot ena močnejših in marsi
kdaj preseneča nasprotnike. Z re
zultatom rokometašev smo po
polnoma zadovoljni in upamo, da 
bodo tudi v bodoče častno zasto
pali društvo.

ZMAGOVAVCEM POKAL
IN KOLAJNE

V nedeljo popoldne so se tek
movavci zbrali v nrostorih men
ze, kjer so bili objavljeni rezul
tati tekmovanj, podeljene spo
minske plakete posameznim eki
pam, zmagovavcem pa kolajne. 
Vsi so bili deležni aplavza, naj
bolj pa seveda ekipa »Strojnih 
tovarn Trbovlje«, ko je iz rok 
glavnega direktorja tovariša Iva
na Kogovška za zmago v troboju 
prejela lep prehodni pokal, izde
lek litostrojskega umetnika Ma
rija Vilharja.

Končni vrstni red troboja je bil 
takle:

Strojne tovarne Trbovlje — 21 
točk; Titovi zavodi Litostroj — 
19 točk; Metalna Maribor pa 15 
točk.

KAJ PRAVIJO 
O PRIREDITVAH?

Vsi nastopajoči so pohvalili do
bro organizacijo .jubilejnih šport
nih iger in izrazili željo, da se še 
večkrat srečajo na podobnih pri
reditvah, saj je to ena najlepših 
oblik zbliževanja sorodnih kolek
tivov.

K temu je gotovo pripomogla 
tudi velika kulturno-zabavna pri
reditev, ki so jo v soboto zvečer 
pripravili Litostrojčani na čast 
gostom. Program je obsegal pev
ske in zabavne točke, prikaz mo
dernih plesov in folklorne vlož
ke. Posebno so se odlikovali člani 
mlade folklorne skupine, ki so 
bili deležni tudi največjega pri
znanja. V veselem razpoloženju 
po končani akademiji je bilo skle
njeno marsikatero novo poznan
stvo in navezana marsikatera 
čvrsta tovariška vez.

Tako so se v nedeljo ob za
ključku igre res vsi počutili kot 
dobri stari znanci in v prijetnem 
razgovoru pogrevali tiste »če, če 
bi...«, ki so nujen atribut vseh 
športnih tekmovanj.

Mi pa smo zaprosili za izjavo 
predstavnike vseh treh kolekti
vov. Takole so nam povedali.

Pavle Barčon, STT: »Lahko re
čem, da smo bili z vsem zado
voljni; od sprejema pa do slav
nostnega zaključka. Vsa tekmo
valna mesta so bila dobro pri
pravljena, o čemer pričajo tudi 
doseženi rezultati. Za troboj so se 
vse naše ekipe vestno priprav
ljale, ker smo se želeli čirtibolje 
uvrstiti. Na prvo mesto nismo ra
čunali — to smo prepuščali do
mačinom, vendar je že tako, da 
so v športu presenečenja na 
dnevnem redu.«

Ludvik Pintarič, MM: »S celot
no organizacijo iger smo zelo za
dovoljni, ne pa z uvrstitvijo. Pri
prave, ki smo jih imeli več kot 
mesec dni, so nam obetale boljše 
mesto. Prvo mesto bi lahko osvo
jilo moštvo Litostroja, če bi ime
li v odbojki več sreče, ali pa pri 
teku na 1500 m manj smole.«

Bojan Štine, TZL: »Veseli me, 
da so bili vsi nastopajoči z orga
nizacijo zadovoljni, saj podobne 
športne prireditve še nismo imeli. 
Še posebej pa sem vesel, da se je 
tekmovanje odvijalo v tovari
škem ozračju, kar je tudi glavni 
namen takih prireditev. Brez 
dvoma bi lahko dosegli prvo me
sto, saj nam je diskvalifikacija 
tekmovavca na 1500 m odvzela 
dve dragoceni točki, ki sta nam 
bili notrebni za prvo mesto. Pre
pričan pa sem, da bomo iz Trbo
velj prinesli drugo leto pokal 
spet nazaj v Ljubljano.«
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Od gline do
Nadaljujemo serijo člankov inž. 

Petra Vogriča, v katerih 
opisuje delovanje in uporabnost 
različnih strojnih naprav, ki jih 
izdeluje Litostroj. To pot nas bo 
inž. Vogrič seznanil z opremo za 
proizvodnjo opeke, ki je ena iz
med sestavnih delov naše proiz
vodnje.

Opečne izdelke izdelujemo iz 
gline, ilovice in ostalih mešanic 
zemlje, ki jih je moč gnesti in 
oblikovati.

Z žganjem pri temperaturi 600 
—1300 °C (odvisno od vrste gline) 
postanejo glinasti izdelki trši, 
trdnejši in ne razpadajo v vodi. 
Žganje ali pečenje izdelkov (od 
tod tudi ime opeka) je že zelo 
staro. Naraščajoča uporaba in ve
čanje asortimana opečnih izdel
kov za potrebe gradbeništva je 
zboljševala tehnološki postopek 
in večala produktivnost. Danes že 
lahko govorimo o pretežno meha
nizirani proizvodnji. Ta lahko 
proizvaja hitro in kvalitetno, ker 
opravljajo pretežno vsa dela v 
tehnološkem postopku stroji in 
naprave. Zahteva pa večja osnov
na sredstva za proizvodnjo (de
nar za nakup mehanizacije), po
veča se amortizacija, ki je stalni 
strošek proizvodnje, neodvisen od 
produktivnosti.

Na odločitev za mehanizirano 
proizvodnjo vplivajo naslednji 
osnovni gospodarski pogoji: zalo
ge surovin, zagotovljeno tržišče in 
ostali pogoji za proizvodnjo.

Moderna proizvodnja z današ
njim tehnološkim razvojem po
teka takole:

1. Raziskava zalog in kvalitete 
gline

Preden začnemo z izkopom, mo
ramo preiskati teren, vrsto gline 
in zaloge. Preiskave vršimo s son
diranjem zemljišča. Sondiranje 
(jemanje vzorcev iz globin) vrši
mo tako globoko, kot normalno 
odkopavajo, to je do 40 m. Vzor
ce gline, dobljene s sondiranjem, 
analiziramo in sproti označimo na 
parcelni karti položaj sond in 
kvaliteto gline.

V novejšem času se poslužuje
mo geofizičnih raziskav tal, in si
cer z geoelektričnim postopkom 
za določanje glinastih slojev pod 
zemeljsko skorjo, nakar s sondi
ranjem ugotovimo natančno se
stavo.

Za raziskovalna dela potrebu
jemo merilne aparate, vrtalne na
prave in laboratorij za analizo 
vzorcev.

2. Odkop gline
Odkop se vrši različno, odvisno 

od oblike terena, vrste gline in 
mehanizacije. Je lahko ročen, z 
bagrom, šraperjem, buldožerjem 
ali miniranjem. Bagri in šraperji 
kopljejo glino vseh slojev, jo med

kopanjem drobijo in mešajo. Če 
je glina v trdem stanju (laporna- 
ta glina), jo zrahljamo z minira
njem. To delamo jeseni, da glina 
v zimskem času zaradi zmrzova
nja in dežja razpade in se zmeh
ča.

V novejšem času kopljemo gli
no za zalogo, ki jo potem sprav
ljamo v uporabna skladišča, kjer 
»zori« in se od tod pripravlja za 
oblikovanje. S tem se zboljša ka
kovost izdelkov in podaljša sezo
na proizvodnje na celo leto.

3. Predelava in oblikovanje gli
ne v surove izdelke

Predelava in oblikovanje je da
nes najbolj mehaniziran posto
pek v celotnem tehnološkem pro
cesu. Za to delo je potrebna cela 
vrsta strojev in naprav, ki so raz
porejeni v funkcionalnem zapo
redju. Tem strojem in napravam 
pa je prirejen transport tako, da 
se vse delo lahko vrši popolnoma 
avtomatično. Po razporeditvi stro
jev razlikujemo dva osnovna si
stema:
A. Horizontalni sistem (prikazan 

na shemi) se uporablja za pre
delavo gline s trdimi primes
mi (prirodno nečiste gline). Vsi 
stroji so razporejeni horizon
talno zaradi lažjega dostopa 
pri odstranjevanju zastojev 
med obratovanjem, ki nastaja
jo zaradi trdih primesi v glini 
(kosi železa, korenine, kame
nje ipd).

B. Vertikalni sistem se uporablja 
za predelavo prirodne čiste 
gline. Vsi stroji so postavljeni 
v etažah vertikalno. Zavzema
jo malo prostora in so težko 
dostopni za popravila. 
Največkrat uporabljamo tak 
razpored, ki je kombinacija 
horizontalnega in vertikalnega 
sistema, posebno pri rekon
strukcijah opekarn, kjer je 
prostor omejen in je potrebno 
prilagoditi razporeditev strojev 
prostoru.
Predelava gline in oblikovanja 
poteka po naslednjem vrstnem 
redu:
Glino dovajamo s pomočjo 
transporterja ali vagoneta 
(prekucnika) v skrinjasti 
dodajale c. Če je glina v 
velikih trdih kepah, jo že pred 
skrinjastim dodajalcem grobo 
zdrobimo z drobilcem. Ta jo 
enakomerno razporedi in od
daja dalje. V skrinj as tem do- 
dajalcu lahko uravnavamo 
sposobnost gline za oblikova
nje; če je ta prepusta ali pre
mastna, ji dodamo primesi.
Filtriranje gline od trdih pri
mesi se vrši s filterme- 
š a 1 c e m , ki se namesti po 
potrebi.

opeke
Grobo drobljenje gline vršimo 
s kolodrobi, kadar so v 
glini trde primesi, n. pr. kosi 
železa in trdo kamenje. Kadar 
je glina grudasta, pomešana z 
mehkimi primesmi, pa uporab
ljamo diferencialne v a - 
1 j e.
Mešanje gline poteka v d v o - 
osnem mešalcu. Če je 
glina premalo gnetljiva, jo na
vlažimo z vodnim tušem že ob 
vstopu.
Oblikovanje izdelkov poteka v 
stiskalnicah. Za obliko
vanje zidakov, drenažnih cevi 
in korcev se uporabljajo 
polžne stiskalnice, ki 
imajo zaradi vgraditve vaku
umske komore ime vakuumska 
stiskalnica. Vakuum, ki ga 
ustvarja vakuumska črpalka, 
homogenizira glino zaradi od
stranjenega zraka, kar omogo
ča izdelavo zidakov z zelo tan
kimi stenami (votlaki), ki so 
zelo cenjen gradbeni material. 
Obliko izdelkom daje ustnik, 
ki je vgrajen na izstopu gline. 
Iz ustnikov prihaja profil zi
daka strnjeno in ga potem od- 
rezalna miza reže na določe
ne dolžine elementov.

Strešne elemente pa oblikujemo 
v kalupih, ki so vstavljeni v 
revolversko stiskal
nico.

4. Transport surovih izdelkov
Izdelane surove zidake ali streš

ne elemente je treba transporti
rati do sušilnic in dalje do peči. 
Transportirajo ali po tekočem tra
ku ali s posebnimi vozički, ki so 
izdelani specialno v ta namen. 
Pravilno urejen transport lahko 
mnogo poveča produktivnost.

5. Sušenje izdelkov
Izdelki se sušijo v sušilnicah z 

naravnim in prisilnim obtokom 
zraka.

Pri sušilnicah z naravnim ob
tokom zraka je sušenje odvisno 
od vremena. V ta namen so izde
lane vrstne lope s streho, ki va
ruje surove izdelke pred padavi
nami. Za dobro sušenje mora biti 
zagotovljen obtok zraka. Sušenje 
z umetnim obtokom toplega zra
ka je neodvisno od vremenskih 
razmer. Za to sušenje se uporab
ljajo kanalne sušilnice, v katere 
se na izstopu dovaja topel zrak s 
pomočjo ventilatorja. Toploto pri
dobivamo v posebnih kuriščih ali 
pa uporabljamo odpadno toploto 
peči za žganje. V sušilnico naloži
mo sklade surovih zidakov ali 
strešnih elementov in jih pomika
mo proti toplemu toku. Na vstop
ni strani odvajamo vlažen zrak — 
odzračujemo sušilnico. Vse večje 
moderne opekarne so opremljene 
z umetnimi sušilnicami, pri kate
rih je proizvodnja neodvisna od 
vremena in letnega časa.

6. Pečenje — žaganje
To je zadnja faza v proizvod

nem procesu izdelave opeke. Su
rovi zidak ali strešni element se 
s pečenjem spremeni v opeko. Pri 
pečenju postanejo izdelki trdi, 
trdni, dobijo posebno barvo in pri 
udarcu zvonki zvok. V vodi ne 
razpadajo in so odporni proti 
vlagi.

Za pečenje se uporabljajo raz
lične peči, od katerih se je najbolj 
uveljavila krožna peč, kjer žge
mo neprekinjeno, to je, da na 
enem odseku vlagamo surove iz
delke, na drugem pa odvzemamo 
opeko. Pečenje poteka v zaključ
ni krožni poti. Peči kurimo s pre
mogovim zdrobom. Kurivo dova
jamo z vrha peči skozi enakomer

no razporejene odprtine. Doziran
je goriva poteka s posebnimi apa
rati avtomatično na pnevmatični 
ali mehanični pogon. Dozirne na
prave se premikajo po krožni pe
či z zono kurjenja.

To je bil na kratko opisan po
stopek klasične izdelave opeke, 
pri katerem je mehanizacija zve
čala proizvodnost.

Litostroj je izdelal že več kom
pletnih naprav za proizvodnjo su
rovih zidakov in sicer za opekar
ne: Kanižarica, Radomlje, Dvor
ska vas, Košaki pri Mariboru, 
Obrov in druge.

V enem izmed naslednjih listov 
bodo na kratko opisane perspek
tive novejših postopkov, to je pre
delava ekspandirane gline in suhi 
postopki izdelave zidakov.

skega športa velike zasluge se
kretar Društva za telesno kultu
ro Bojan Štine. Pravilno je dojel 
smisel delavskega športa in mu 
postavil trdne temelje za nadalj
nji razvoj. Ko zdaj odhaja na no
vo delovno mesto, naj ga sprem
lja zahvala vseh litostrojskih 
športnikov!

PODELITEV NAGRAD

Komisija za ocenjevanje ure
ditve tekmovalnih prostorov je z 
upoštevanjem osebne prizadev
nosti, organizacije in discipline 
sklenila podeliti prvo nagrado 
(15.000 din) balinarskemu klubu, 
2. in 3. mesto pa si delita sekcija 
za namizni tenis in strelska dru
žina.

žarne varnosti smo vključili tudi 
vratarja in čuvarje; tako skrbi 
sedaj za požarno varnost naše to
varne kar 32 poklicnih in prosto
voljnih gasilcev.

Ob petnajstletnici Litostroja je 
naša gasilska četa povabila 7 ga
silskih čet od blizu in daleč, da 
so se dne 2. septembra udeležile 
gasilskih vaj, kjer so gasili na
mišljen požar na upravno zgrad
bo. Gasilske vaje je gledalo okoli 
500 gledalcev. Gasilci našega pod
jetja se udeležujejo tudi repu
bliških tekmovanj gasilskih čet; 
tako so se, na primer, udeležili 
tekmovanja na Jesenicah, kjer so 
se kar dobro odrezali.

Ob desetletnem jubileju želimo 
gasilcem mnogo uspehov in sreče 
pri njihovem delu za požarno 
varnost našega podjetja!

dbpisufe
V »LITOSTROJ«

ODMEVI ŠPORTNIH PRIREDITEV
Delo, ki so ga opravili organi

zatorji, je vredno spoštovania. 
Pomislimo le na pravočasne pri
prave in obseg organizacijskih 
del, kot: propagando, športne od
daje, športno napoved, štafeto, 
troboj, turnirje, okrasitev tekmo
vališč in drugo. Rezultati dokazu
jejo, da je v kolektivu nekaj do
brih in požrtvovalnih športnih 
delavcev. Veselimo se njihovih 
uspehov in jim čestitamo, saj so 
z jubilejno športno manifestacijo 
v celoti dosegli glavni cilj delav
skih športnih iger, ki je: zbliža- 
nje in poglobitev tovarištva med 
športniki delovnih kolektivov.

ZAHVALA BOJANU ŠTINETU
Vsekakor ima pri prireditvi, kot 

še posebej pri razvoju litostroj-

Ob jubileju
ŽELIMO GASILCEM SREČE IN USPEHOV!

Ob petnajstletnici Litostroja so 
praznovali svojo desetletnico tu
di naši vrli gasilci, ki nenehno 
bedijo in skrbijo za požarno var
nost naše tovarne. Ob tej prilož
nosti smo zaprosili tajnika lito- 
strojskega gasilskega društva to
variša Veniko za nekaj besed: 

Naše gasilsko društvo ima že 
svojo zgodovino. Sprva sta v Li
tostroju skrbela za požarno var
nost samo dva plačana gasilca, 
ki sta se izmenjavala v dežur
stvu; danes ima društvo 32 pro
stovoljnih in poklicnih gasilcev. 
Z razvojem tovarne se je razvi
jala tudi gasilska služba. Gasilci 
so opravljali prostovoljno gasil
sko službo, z delnim plačilom, 
dopoldne; popoldne pa prostovolj
no in brezplačno. Pozneje so ho
norar ukinili in gasilska služba 
je bila povsem brezplačna. Konč
no se je formirala poklicna gasil
ska četa. Razen poklicnih se je 
ustanovila tudi četa 15 prosto
voljcev in tako je v glavnem 
ostalo vse do danes. V službo po-

. GLIN0K0P
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Surovo oftna

HORIZONTALNI SISTEM POSTROJENJA 
za proizvodnjo surovih zidakov iz gline

Predelava gline Oblikovanje gline

£8>
LITOSTROJ
LJUBLJANA OPEKARSKI STROJI

Surovi' zidaki

SEZNAM NAPRAV
1 Bager za odkop gline
2 Vagon prekucnik
3 Skrinjasti dodajalec
4 Diferencijalni valji za grobo drob.
5 Tratni transporter 1
6 Diferencijalni valji za drobno drob.
7 Dvoosnl mešalec
8 Tratni transporter 2 

Vakuum stiskalnica 
Vakuum črpalka 
Odrezalna miza 
Transport surovih zidakov

-*■ Tehnološka pot predelave 
gline
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ZA RAZVEDRILO

»Pazi PPB, tako se rine v ospredje kot pri plačah!« (Velja tudi za 
vse druge ekonomske enote.)

Iz drugih kolektivov

»Kje si se tako prehladil?«
»V pisarni! Šefa sem prosil za 

povišanje plače pa me je tako 
hladno sprejel, da sem dobil 
nahod.« (»Tribina«)

Hudiča, spet za izvoz!
Spet bo treba dvigniti kvaliteto

»Ti, Litostrojčani so pa domiselni. Na likovno razstavo so posta
vili med drugim tudi sredstva za prvo pomoč.«

»Pločevinama pa nekoliko za
ostaja — tako kot pri higiensko- 
tehnični zaščiti...«

STROJNIŠKI
VESTNIK

glasilo oddelka za strojništvo, 
inštituta za turbostroje, 
društva strojnih inženir
jev in tehnikov LR Slo
venije.

Prinaša aktualne članke iz 
strojništva,
pregled domače in tuje 
strokovne literature, 
društvene vesti, 
poročila o delu in uspe
hih vseh vodilnih tovarn 
strojne industrije.

Izhaja dvomesečno v nakladi 
3000 izvodov.

Uredništvo in uprava: Ljub
ljana, Aškerčeva 16.

TEHNIKA

Časopis »Tehnika«, 
organ Zveze inženirjev 
in tehnikov Jugoslavije, 
izhaja vsakega prvega 

v mesecu.

Obsega:
1. Splošni del tehnike
2. Naše gradbeništvo
3. Rudarstvo in metalur

gijo
4. Strojništvo in elektro

tehniko
5. Kemično industrijo
6. Prehranjevalno industri

jo
7. Promet
8. Organizacijo dela
9. Obvestila industrijskih 

podjetij o njihovih pro
izvodih in tehničnih do
sežkih
Vsaka številka obsega 

približno 25 strani velike
ga formata 21X29 cm.

Letna naročnina: 12.000 
dinarjev.

Posamezna številka: 1250 
dinarjev.

Naročila pošiljajte na na
slov: DIREKCIJA ZA IZ- 
DAVAČKU DELATNOST 

»TEHNIKA«, Beograd, 
Kneza Miloša 7/II; telefon 

30-106, 30-057 in 30-024

LITOSTROJČANI!

O Berite in širite nedeljsko 
0 izdajo
• »LJUBLJANSKEGA
• DNEVNIKA«!
0 Mesečna naročnina 
® 100 dinarjev

Med slovesnimi prireditvami je 
pristopila k podpredsedniku Zvez
ne ljudske skupščine Francu 
Leskošku tovarišica: »Tovariš di
rektor, tovariš Leskošek je sporo
čil, da pride na prireditev ...«

'mam

Zanima vas

lispa. 'V - -

lil«Mmm

»Koliko let delaš v Litostroju?« 
»Ne delam, sem samo zaposlen.«

»Mama, spet si se jezila na 
očeta.« (»Tunelogradnja«)

D D 5 L I
Alojz Spegu, Bojan Rustja, Janez 

Kramer, Vlado Novak, Emil Cešno- 
var, Pepca Marič, Jože Špan, Ljubiša 
Stevanovič, Anton Pislak, Nežka Vid
mar, Marija Lovšin, Jožo Radomi, Lo
vro Farkaš, Justi Matko, Bruno Plev
nik, Janko Hren, Marko Jelič, Jožef 
Arčon, Franc Snoj, Rudolf Škrabi, 
Nikola Miličevič, Ljudmila Štukelj, 
Jernej Porenta, Janez Ogrinc, Andri- 
ja Jambrošič, Anton Lotrič, Franc Se
lan, Janez Vodopivec, Boris Pelič, 
Stjepan Zanj ko, Jože Pirih, Martin 
Kovačič, Jože Robida, Jože Tanjšek, 
Djemal Karamovič, Rasim Baljevič, 
Alojz Detmar, Peter Kozjak, Jože Biz
jak, Anton Lovše, Franc Vrbovšek, 
Franc Žmavc, Francka Zavašnik, Ma- 
to Sovič, Veso Kneževič, Nada Dem
šar, Ciril Godnjavec, Leopold Knez, 
Franc Starič, Oblak Marija, Knafelj 
Melotin, Grum Mitja.

PRIŠLI
Bernard Servicl, Frančiška Zajc, 

Pavel Novak, Ferdinand Andritz, Maj
da Cuk, Hinko Palčič, Jožefa Muhič, 
Marija Zupančič, Ana Dodig, Jožefa 
Šinkovec, Lidija Argar, Boris Tavčar. 
Jožica Cerk, Marija Oblak, Janko 
Lekše, Miroslav Belac, Vid Daljevič, 
Ivan Rupar, Romislav Rijavec, Jože

Presekar, Stanko Sekulič, Vladimir 
Volenc, Ivan Hrastovec, Olga Fortyr., 
Tončka Eržen, Zdenko Zadel, Derviš 
Sevič, Svetlana Podbrežnik, Janez 
Skornik, Rudolf Juvan, Novak Pafra- 
nac, Desanka Cučun, Anton Podržaj, 
Jože Robič, Janez Rupnik, Jože Glu- 
šič, Marjeta Sever, Emanuel Diawno, 
Opoku Agyemang, Marija Lovšin, Dža- 
fer Alibegovič, Ivan Kožuh, Jerko Ja- 
kuš, Martina Klančnik. Martin Kova
čič, Vide Debevc, Marija Klančnik, Ju
sti Matko, Neža Vidmar, Jože Lukunič, 
Nada Demšar, Jože Škulj, Anton Vid
mar, Marija Černivec, Vinko Sever, 
Marjeta Belcijan, Martina Cerkvenik, 
Nikolaj Jan, Nikola Boždar, Bogomir 
Primc, Mitja Škof, Ana Zoran, Betka 
Breger, Terezija Vidmar, Marija Rup
nik, Jože Vovko, Milan Kovačič, Mar
tin Zadravec, Ladislav Sinur, Anton 
Krese, Martin Lokanc, Jožef Rupar, 
Andrej Anžin, Jakob Ducman, Ana 
Soln, Karel Kuhar, Ana Starc, Sta- 
noje Bogdanič, Zivorad Jakovljevič, 
Šalih Mehič, Otmar Bedenk, Zdravko 
Hribernik, Pavel Svoljšak, inž. Rado
slav Strnad, Katja Prekrat, Ivan 
Hass, Ferdo Pikš, Franc Pekolj, Ivan
ka Mlakar, Selim Jeličevič, Anica 
Bišof, Jože Porelc, Granc Kolar,' Jo
žef Jazbec, Ana Aseli, Marija Rihar, 
Marija Šinkovec, Mato Lutring, Ivan 
Serek, Nikolaj Kuret.


